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گفت وگوی »وطن امروز« با احمد علوی، شاعر مخلص آیینی 
درباره زندگی و روزگار شاعری اش

ناظم 
کلمات مقدس

به انگیزه بزرگداشت »احمد علوی«  شاعر آیینی
زبان به حکمت »علی ولی الله«

رضا اس�ماعیلی:  بعد از »بای بس��م الله« و پیش از هر چیز دیگر، اشاره به این نکته 
ضروری است که بگویم احمد علوی- از شاعران نجیب و ادیب روزگار ما- از شاگردان 
مکتب استاد فرهیخته شعر و ادب آیینی »محمدعلی مجاهدی« است؛ استاد ارجمندی 
که از سلس��له عالمان دینی است و در طول این 40 سال- براستی و درستی - برای 
نسل شاعران آیینی انقلاب پیری و پدری کرده است. شاعر توحیداندیشی که نسل 
شاعران آیینی انقلاب، الفبای شعر اصیل آیینی را در مکتب او سرمشق گرفته   اند. ادیب 
دقیقه یابی که علاوه بر پیری و پیشکسوتی، از طلایه داران و پیشاهنگان آسیب شناسی 
شعر آیینی کشور است. عارف روشن اندیش و مجاهدی که در طول تمام این سال ها، 
با دغدغه مندی تمام بر رعایت ادب و آداب حوزه ستایشگری پا فشرده و شاعران جوان 

را از هبوط در برزخ غالی گری، خرافه اندیشی و گزافه گویی بر حذر داشته است.
آری، احمد علوی که طبعی جوان و روحی همرنگ آس��مان دارد، شاگرد چنین 
اس��تاد ارجمندی اس��ت. از همین رو انتظار از او در عرصه شعر و ادب آیینی بیش از 
دیگرانی است که از این توفیق بزرگ محروم بوده   اند. این دل شده علی)ع( که در حوزه 
»شعر علوی« نامی بلند دارد و در چشم اصحاب فضل و ادب به نجابت و فروتنی شهره 
است، از زائران و مجاوران »مراقبه و محاسبه« است و در شعر آیینی مقید به »بایدها و 
نبایدها«. او که با شبچراغ »معرفت و محبت« سلسله نور در وادی عاشقی ره می سپارد، 
خود نیک می داند عصاره اسلام و اولین درس مسلمانی »توحید« است و شاعر اصیل 
آیینی اگر طالب رستگاری و عاقبت به خیری است- بی هیچ عذر و بهانه ای- باید در 
صراط مستقیم عبودیت و بندگی گام بردارد. او که پرورش یافته مکتب نورانی قرآن 
و عترت اس��ت، به این مهم وقوف کامل دارد که در لحظات ناب خلوت و خلوص و 
خلسه، باید- همچون بزرگان ادب پارسی- پیش از هر چیز، زبان به شرف »لا اله الا 
الله« و حکمت»علی، ولی الله« باز کند و با لهجه اشتیاق، عرض نیاز به درگاه بی نیاز. 
دیگر اینکه او بخوبی جان و جهان این حقیقت را دریافته است که در بیان مقامات 
قدسی و ملکوتی خاندان رسالت - به فریب دلبرانگی کلام- نباید غالی شود و از شوق 

بندگی، خالی.
این شاعر علوی کیش و زلال اندیش بعد از سال ها سیر و سلوک مومنانه، این دقیقه 
را دریافته است که پرداختن به »سیره عملی« و »سبک زندگی« بزرگان دینی، حلقه 
مفقوده شعر آیینی روزگار ما است. اغراق نیست اگر بگوییم در کارنامه شعر آیینی زمانه 
ما اشعاری که به راستی و درستی و به دور از افراط و تفریط سیمای خاندان رسالت 
علیهم السلام را بر بوم شعر ترسیم کرده باشد، نادر و انگشت شمار است. بیشتر شعرها 
حول محور »تجلیل« می چرخد و لهجه ای صرفا توصیفی دارد که هر چند در جای 
خود لازم است ولی افراط در ستایش و تجلیل، راه را بر شناخت و تحلیل می بندد و 

ذوق و سلیقه مخاطب شعر آیینی را به ساده پسندی عادت می دهد. 
خالق مجموعه شعر»علوی ها« بخوبی می داند معضل بزرگ شعر دینی و آیینی 
روزگار ما بی توجهی به »س��یرت« و »درونه« دی��ن- موضع- و پرداختن افراطی به 
»صورت« و ظاهر دین- موضوع- است. پرداختن به »تجلیل« که افراط در آن همیشه 
به »تحریف« می انجامد و فاصله گرفتن از »تحلیل«، »تبیین« و »تعریف« که نیاز هنوز 
و همیشه ما است. دیگر اینکه »ستایشگری« صرف و متوقف ماندن در منزل »محبت« 
بدون پشتوانه »معرفت دینی«، به تبعیت و پیروی از راه و مرام بزرگان دین نمی انجامد 
و جامعه را به بیراهه »صورت پرستی« می کشاند که نوعی اخباری گری است. بدیهی 
است با شعرها و نوحه  های تک ساحتی، نسل امروز نمی تواند شخصیت واقعی بزرگان 
دین را بشناسد و از آنان به عنوان یک الگو در زندگی پیروی کند. از همین رو است 
که شاعر آیینی باید در کنار پرداختن به ابعاد قدسی و افلاکی، سیمای خاکی و این 
جهانی بزرگان دین را نیز بر بوم ش��عر و ش��عور به تصویر بکشد تا نسل امروز بتواند 
بزرگان دین را برای زندگی امروز خود اسوه و الگو قرار دهد. لازمه این کار، پرهیز از 
»اسطوره سازی« و تمرکز بر رسالت »اسوه سازی« است، چنان که خداوند عزوجل در 
آیه 21 سوره احزاب می فرماید: »لقََد کانَ لکَم فی رَسول الله اسوَهٌ حَسَنَهٌ... مسلماً برای 

شما در زندگی، رسول خدا سرمشق نیکویی بود«.
»صورتگری« در شعر آیینی در بی موضعی شاعر ریشه دارد، یعنی اینکه شاعر در 
این مقام »حرفی برای گفت��ن« ندارد. پس به ناگزیر و برای نباختن قافیه، »چگونه 
گفتن« را در این عرصه جایگزین »چه گفتن« می کند و با مشاطه گری کلام، خواننده 
را مقهور جادوی کلام خویش. انگش��ت اشاره شاعری که در شعر موضعی ندارد، به 
ناگزیر به س��مت خودش- من-  نش��انه می رود. یعنی هدف غایی و نهایی شاعر این 
می ش��ود که در آیینه ش��عرش، خودش را عرضه کند و در چشم مخاطب به تماشا 
بگذارد. لغزش و خطا نیز در بطن همین »خودبینی« و »خودستایی« شاعرانه نطفه 
می بندد. یعنی تقدم »تعهد ادبی« بر»تعهد دینی« و فرو افتادن در  دامچاله  های زبان 
بازی، صنعتگری و فرمالیسم محض. حال آنکه- به قول »اخوان«- شاعری پرتویی از 
شعور نبوت است و رسالت شاعر اصیل، رسالتی از جنس رسالت پیامبران. از این منظر، 
من شاعر حق ندارم به نیت تفریح و تفنن، وقت شریف کلمات را بگیرم و از شاعری، 
عصای »ساحری« بسازم و با لالایی شعر مردم را به خواب عمیق بی خبری فرو ببرم!

جان کلام آنکه »احمد علوی« از اس��تاد فرزانه خود محمدعلی مجاهدی- که به 
حق عنوان »پدر شعر آیینی« را بر پیشانی دارد- آموخته است که شعر دینی و آیینی 
اصیل باید ما را به جاده »خداشناس��ی« و »خودشناسی« هدایت کند و در نهایت از 
ما یک انسان تراز اسلام بسازد؛ شعری جهل سوز، خرافه ستیز و انسان ساز. او بدرستی 
آموخته است که شاعر اصیل آیینی باید هم قبله و هم قبیله شاعران رسالت مداری 
همچون »فرزدق«، »دعبل« و »کمیت« باشد و شعری بگوید که در آیینه بی غبار آن 

بتوان سیره عملی خاندان رسالت را به زیباترین وجه به تماشا نشست. 
با آرزوی زایندگی و بالندگی هر چه بیشتر برای این شاعر نجیب و اصیل، حسن 

ختام این نوشتار را به غزلی فاطمی از او اختصاص مي دهم:
باریده از چشم هایم باران اشکی که نم نم

شد آبشاری پریشان، رودی که پاشیده از هم
زهرای من بی تو دنیا، غربت سرای بزرگی ست

آبی ندارد به جز داغ، نانی ندارد به جز غم
بر سفره ساده ما، جز آب و نان و نمک نیست
ای روزی کل هستی، بر خوان لطفت فراهم!

ای قدر تو بی کرانه،  ای جایگاه تو والا
در چشمه سار احادیث، در نص آیات محکم
مدیون لطف تو حوا، مرثیه خوان تو هاجر
محو دعای تو زینب، چشم انتظار تو مریم

طعم نگاه تو والتین، الحمد و طاها و یاسین
آب وضوی تو تسنیم، اشک زلال تو زمزم
تسبیح و ذکر مدامت، گلواژه های کلامت
تصویر نوری مداوم، معنای فیضی دمادم...

آه ای پرستوی زخمی! بر اهل این خانه رحمی
این خانه می ریزد از پی، این جمع می پاشد از هم

تصویر آن روز کوچه، بگذار در پرده باشد
طاقت ندارم بگویم از روضه های مجسم

روزی که در یاری از دین، دنبال من می دویدی
با حال و روزی پریشان، با گام های مصمم...

باید که پنهان بماند، از چشم دنیا مزارت
باید که مخفی بماند، قدر تو قدر مسلم

شکر خدا دردمندیم، شکر خدا داغداریم
در غربت فاطمیه در روزهای محرم

یا فاطمه اشفعی لی، یا فاطمه اشفعی لی
یا فاطمه اشفعی لی، یا فاطمه در دو عالم

حسین قرایی: احمد علوی از »شاعر- معلم«های هم روزگار ما است که 
بیشتر شعرهایش در حوزه مذهب است. او در شعر از خوبان پارسی گو 
است که قدرش کمتر شناخته شده است. کودکی و نوجوانی اش که با 
س�ختی و یتیمی همراه بوده، شخصیت او را به گونه ای شکل داده که 
ت�ا امروز هم که دهه پنجم زندگی اش را می گذراند تنها هم نش�ینی و 
مصاحبت محرومان را بر خود می پس�ندد. او سال هاست که در محضر 
استاد مجاهدی مشق شعر و شعور می کند و همین دیگر وجه شخصیت 
او را شکل داده است. احمد علوی را می توان امروز از بهترین شاعران 
آیینی کش�ور دانس�ت که کلمات پرجاذبه اش حرارت محبت خاندان 
پیامب�ر)ص( را در دل مخاطبانش دوچندان می کند. به مناس�بت ایام 
فاطمیه با این شاعر مخلص به گفت وگو نشسته ایم. روایت او از شعر و 

زندگی اش شنیدنی است.

  آقای علوی! چه سالی به دنیا آمدید؟
اول شهریور 53.

  کجا به دنیا آمدید؟
قم.

  کجای قم؟
در شاه ابراهیم یا امامزاده ابراهیم.

  آنجا از لحاظ فرهنگی چه گونه محله ای است؟
تقریباً یکی از محلات فقیرنشین قم است.

  س�ال های کودکی چگونه گذش�ت؟ پدر چه شغلی داش�ت؟ مادر چه کار 
می کرد؟ فضای خانواده چگونه بود؟

کار پدر حفر چاه و قنات بود. در 8 س��الگی پدرم از دنیا رفت. ما خانواده 
عیال وار و فقیری داش��تیم. خانه کوچکی در محله امامزاده  ابراهیم داشتیم. 
خودم کار کردم و مخارج زندگی و تحصیل را تأمین می کردم. به قول معروف 

از 8 سالگی نان آور خانه بودم.
  چند فرزند بودید؟

7 نفر بودیم که از این 7 فرزند، من فرزند آخر هستم. 3 برادر بزرگ تر من 
به فیض جانبازی نائل شدند. یکی از برادران جانبازم که نخبه خانواده بود از 
گردن به پایین قطع نخاع بود که به شهادت رسید. من و محمود برادرم بعد 
از آن سال های یتیمی در خانه با مادرم زندگی می کردیم. بقیه هم خواهرانم 

بودند که سن آنها از من بزرگ تر بود. 
  از 8 سالگی به چه کاری مشغول بودید؟

در 8 سالگی شاگرد گچ کاری و گچ بری شدم. یعنی تا قبل از دوران شاعری 
کلاً کارم گچ بری بود و هنوز هم در رش��ته گ��چ کاری و گچ بری و آینه کاری 

open و کارهای هنری استاد هستم.
  الآن گچ کاری هم انجام می دهید؟ 

الآن نه! ش��عر و برنامه و چیزهای دیگر فرصتی باقی نگذاشته است ولی 
اگر لازم باشد هنوز آن مهارت ها را حتی در محراب سازی و کارهای گچ بری 

الحمدلله دارم.
  تا چند سالگی برای زندگی و معاش سختی کشیدید؟

  کل دوره کودکی و نوجوانی به همان سختی گذشت. من امروز همه آن 
سختی ها را فوق العاده زیبا می بینم. اینکه آدم از کودکی بتواند روی پای خود 
بایس��تد اوج زیبایی اس��ت و خانواده ما هم یک خانواده ای بود که به یاد دارم 

مادرم از همان بچگی هیچ وقت اجازه نداد حتی کسی به ما کمک کند. 
  تا چند سالگی این مشقت همراه تان بود؟ 

همان طور که گفتم 8 س��الم ب��ود که پدرم از دنیا رف��ت. در همان 7-8 
سالگی برادرم جانباز شد، چون ایشان جانباز اعصاب و روان بود، او را با زنجیر 
می بس��تیم. سختی نگهداری ایش��ان به عهده ما بود. دوباره چند سال دیگر 
یعنی س��ال 65 اخوی دیگر به فیض جانبازی نائل آمد، ایش��ان هم 9 ماه در 
بیمارس��تان های تهران بود و از گردن به پایین قطع نخ��اع بود، نگهداری و 
پرستاری از ایشان هم به عهده ما بود. بعد از اینکه ایشان به شهادت رسید، مادر 
دچار بیماری سرطان شد، چندین سال پرستاری از مادر بر عهده ما بود و در 
نهایت مادرم هم حدود بیست و چند سال پیش وقتی از سر مزار برادر شهیدم 

برمی گشت، تصادف کرد و در دامن خودم آخرین  نفس هایش را کشید.
  خداوند رحمت شان کند. سال های دبیرستان تا دیپلم را چگونه سپری کردید؟ 
دوم دبیرس��تان را که خواندم به خاطر مسائل اقتصادی خانواده که واقعاً 
باید یک نفر نان آور باشد، ترک تحصیل کردم و به جزایر خلیج فارس رفتم و 
آنجا مشغول کار ساختمانی شدم. وقتی از تحصیل دور شدم احساس کردم 
گم کرده عجیبی دارم، برگش��تم، شنیدم آزمون های دانشسرای تربیت معلم 
اس��ت، ش��رکت کردم و با رتبه تک رقمی قبول ش��دم. یعنی جزو نخستین 
 رتبه هایی بودم که بالاترین امتیازه��ا را در امتحانات مصاحبه آورده بودم. از 
2 دبیرستان وارد دانشسرای تربیت معلم  »آیت الله مشکینی« ورامین شدم. 
مصطفی بختیاری مسؤول آنجا بود، در جاده بازپروری- قلعه نو املاک. آنجا 
مشغول تحصیل شدم. در کنار آن 2 سال دانشسرا، دوره های مهارتی گچ بری 

و آینه کاری را در همان دانشگاه و دانشگاه های دیگر گذراندم.
  یکی از دوس�تان شاعر ما می گفت ش�ما در جلسات شعر »استاد علیرضا 

طالقانی« هم شرکت می کردید.
بله! اتفاقا یک خاطره شیرین هم از ایشان دارم. خاطره شیرین این بود که 

من چند دوبیتی نوشته بودم: 
دلم بی تاب از بی تابی تو   

طلوع چهره مهتابی تو
تمام شعرهایم از دل و جان 

فدای چشم های آبی تو
چند دوبیتی در این فضاها داشتم. یک بار استاد طالقانی برادرم را می بیند 
و می گوید احمد خیلی پسر خوبی است، خیلی بااستعداد است، خیلی نخبه 
است ولی من از شعرهایش فهمیدم که عاشق دختری شده که چشم هایش 
آبی اس��ت، هر کس��ی اس��ت بگویید من پادرمیانی کنم. خودم او را برایش 
خواس��تگاری می کنم، فقط از شعر و درس عقب نیفتد. برادرم به من گفت. 
من گفتم: »والله! به حضرت عباس من دختر چشم آبی اصلاً در خیالم نیست 

که او تصور کرده است!«
  چند سال در جلسات آقای طالقانی شرکت می کردید؟

یکی، دو س��ال می رفتم. نخستین  انجمن شعری که من با آن آشنا شدم 
انجمن شعر ورامین بود. 

  دیگر در آن جلس�ه چه کس�انی غیر از شما حضور داشتند؟ شنیدم آقای 
اصغر معاذی هم بوده است؟

اصغ��ر نبود، الآن برای ش��ما توضی��ح می دهم. من یک س��ال بود که با 
انجمن های ورامین در ارتباط بودم، شعر را شروع کرده بودم، با یک بدبختی 
استاد ژولیده نیشابوری را پیدا کرده بودم. اصغر به من خیلی علاقه مند بود، 
با هم دوس��ت بودیم، در خلوت های خود که شعر می گفتم، می دیدم بعضی 
وقت ها ایش��ان ایرادهای مرا می گی��رد. مثلاً می گفت: احم��د اینجا آهنگ 
نمی خوان��د. من تازه کار بودم، بعد گفتم تو ک��ه ایرادهای مرا می فهمی، چرا 
خودت شعر نمی گویی؟ گفت: بیت اول را تو بگو، من بقیه را می گویم. من یک 
مطلع شعر با ایشان دارم که برای شهداست. بعد دیدم یک مثنوی فوق العاده 
عالی نوش��ته اس��ت و اش��کال قافیه و ردیف هم ندارد. از آنجا به بعد با اصغر 

داستان شعر را شروع کردیم، با همدیگر قدم به قدم جلو رفتیم. 
  ایشان آنجا معلم بود؟ 

اصغر در دانشسرای تربیت معلم هم کلاسی ام بود. 
  غیر از ایشان چهره های دیگر در ذهن تان نیست؟

من و اصغر بودیم و کس دیگری نبود.
  کتاب »بادباک های دیار مادری« آقای معاذی که سوره مهر سال ها پیش آن 

را چاپ کرده را دیده اید؟  
بله!

  چگونه است؟
اصغر فوق العاده شاعر خوبی است، همه سلول ها و تار و پودش شاعر است. 
ذات او شاعر است. به او گفتم: من نخستین استاد تو بودم ولی تو خیلی زود 
استاد من شدی. بعد از چند سال فهمیدم که باید بروم پیش اصغر شاگردی 
کنم، باید پیش او یاد بگیرم. با توجه به اینکه اصغر در ادامه مس��یر در رشته 
ادبیات تحصیل کرد، معلم ادبیات ش��د ولی من همان رشته تجربی را ادامه 

دادم.
  البته الآن هم آقای معاذی گعده شعری در شهر ری دارد.

بله!
  در آن جلسه شرکت کردید؟!

 بله! در آن جلسه هم شرکت کردم. بچه های شهر ری خیلی مدیون ایشان 
هستند. آقای معاذی از آن شاعرهایی است که خیلی انسان آزاده ای است، هیچ 
وقت، هیچ کس او را آنطور که باید نشناخت. واقعاً جزو شاعران تراز اول این 
مملکت است. استواری کلام او، علم او، شیوایی و نمک شعرهایش است. در 
زمینه اشعار  آیینی شاید 5 شعر کار کرده باشد ولی آن 5 کار جزو برترین های 
ش��عر  آیینی است. شعری که برای امام حسن مجتبی دارد، شعری که برای 

شهدا دارد، شعری که برای امیرالمؤمنین دارد.
  از آن سال های تربیت معلم جلوتر بیاییم؛ سالی که تربیت معلم شما تمام 

می شود، به قم می آیید و تدریس می کنید؟
بله!

  در چه پایه ای؟
زمانی که به قم رسیدم حدوداً 19 سال داشتم که خیلی تصادفی ازدواج 
کردم و به دورترین روس��تایی که در اتوبان قم- تهران پش��ت دریاچه حوض 
س��لطان هست رفتم. همین دریاچه ای که از کنار آن عبور می کنیم و سفید 
اس��ت؛ در اتوبان قم- تهران. دقیقاً پشت آن در دامنه کوه ها یک روستایی به 
نام »چش��مه شور« بود. من و همسرم 5 س��ال به آنجا رفتیم. 5 سال در آن 
بیاب��ان کار کردیم و درس دادیم. از محروم ترین روس��تاهای ایران بود. روزی 
که بعد از 5 س��ال برمی گش��تم آنقدر تلاش کرده بودم که دیگر آن روس��تا 
محروم نبود. روستا مسجد نداشت، حمام نداشت، هیچ چیزی نداشت، مردم 
آنجا یک مردم کوچ نش��ینی بودند که زمستان ها آنجا بودند، تابستان ها جای 
دیگر می رفتند، ییلاق و قش��لاق می کردند، کلکو بودند؛ حتی زن و مردها با 
هم دست می دادند. من سال اول که به آنجا رفتم، دیدم روز شهادت حضرت 
زهرا)س( عروس��ی گرفتند، متوجه ش��دم آنها اصلاً این چیزها را نمی دانند. 
آنجا پایگاه بس��یج تأسیس کردم، مسجد ساختم، حمام ساختم، کلاس های 
حفظ قرآن برای خانواده ها گذاشتم، تمام کارهای مردم را در آن 5 سال انجام 
می دادم. مثال می زنم؛ یکی از دانش آموزان آن روس��تا الآن مدیران برجسته 
تولیت آس��تان مقدس جمکران است. هر کدام از آنها الحمدلله برای خود در 

یک جایی می درخشند. 
  چه پایه ای درس می دادید؟

با همسرم از پایه اول تا پنجم ابتدایی را درس می دادیم.
  اسم مدرسه آنجا را به خاطر دارید؟

بله! مدرسه حضرت علی اکبر)ع( روستای چشمه شور. یک فیلم سینمایی 
هم به نام »راه افتخار« در مدرسه ما ساختند که داریوش فرهنگ و حسین 
محب اهری و جمشید مشایخی و بیژن امکانیان در آن نقش آفرینی کردند. از 

دانش آموزان مدرسه ما نیز در همان فیلم بازی کردند.
  فضای فیلم س�ینمایی را ش�ما پایه ریزی کرده بودید که 
در مدرس�ه ش�ما حضور پیدا کنند و بیاین�د و امکانی برای 

هنرنمایی های دانش آموزان فراهم شود؟
 نه! آنها به صورت تصادفی آمدند و ما نهایت همکاری را 

با آنها داشتیم.
  بعد از 5 سال به قم آمدید و مشغول تدریس شدید؟

بله! معلم ها باید 2 سال به روستا می رفتند، من داوطلبانه 
5 سال در آن روستا مانده بودم.

  چرا؟
دوست داشتم خدمتی بکنم، احساس می کردم آنجا جای 

خدمت کردن و کار کردن است. 
  آموزش وپرورش مانع نمی شد؟

نه! 5 سال با همسرم آنجا ماندیم، یعنی زمانی که رفتیم 
تازه عروس و داماد بودیم، وقتی برگش��تیم پسرمان 4 سال 
داش��ت، او را در همان مدرسه بزرگ کردیم، با سختی های 
فراوان و بدون امکانات. جزئیات مش��قت های مان زیاد است. 
من تا امروز در مناطق محروم قم مشغول تدریس بودم، یعنی 
هنوز نرفتم بالاش��هر درس بدهم. با توجه به اینکه بهترین 

مدارس قم می خواس��تند در مدارس آنها کار کنم، اغلب این 27 سال سابقه 
معلمی ام به تدریس در مناطق محروم حاشیه شهر گذشت.

  می توانید آن محله هایی را که پس از 5 سال تدریس در روستا آنجا مشغول 
شدید نام ببرید؟

بله! بعد از 5 س��ال که آمدم دورافتاده ترین مناطق قم یک جاهایی به نام 
قلعه  کامکار، زندآباد، شیخ آباد و حتی در محله مادری ام، امامزاده  ابراهیم یا شاه 

ابراهیم درس دادم و هنوز هم جایی نرفته ام که مرفه نشین باشد. 
  به این مناطق فقیرنشین که برای تدریس می روید در مقطع ابتدایی تدریس 

می کنید؟
بله! من کل این 27 سال را با توجه به اینکه می توانستم تغییر مقطع بدهم، 
دبیرستان بروم، دانشگاه بروم، به پست های مدیریتی بروم، هیچ کدام را قبول 

نکردم و ارتباط خود را با دانش آموزان ابتدایی هیچ وقت قطع نکردم.
  چه پایه ای را درس می دهید؟

همه پایه ها را درس داده ام اما در حال حاضر ناظم هستم.
  ناظم کدام مدرسه هستید؟

مدرسه طلوع آزادی شهر قم.
  درستان را تا چه مقطعی ادامه دادید؟

لیس��انس که گرفتم متأس��فانه دیگر ادامه ندادم ولی در حوزه ادبیات و 
مطالعات مذهبی کوشا بودم. با توجه به اینکه سال ها در شبکه جهانی ولایت 
بودم، محضر علما و مراجع تقلید را درک می کردم. خودم به صورت خودجوش 
یکسری مطالعاتی را آغاز کردم که تاریخ ادبیات و تاریخ اسلام و زندگی اهل 
بیت علیهم السلام را خواندم. در این حوزه به لطف خدا الآن در شبکه و جاهای 

دیگر کارشناس هستم. فعالیت های پژوهشی در این زمینه زیاد انجام داده ام.
  بیش�ترین تمرکزتان برای خواندن و یادگیری و تزریق آن نگاه به رگ های 

شعر به کدام کتاب ها بود؟
منظورتان در حوزه ادبیات است؟

  ادبیات و هر مقوله دیگر برای چالاکی تان در شعر.
نخستین  کتابی که مرا به شعر علاقه مند کرد »کفش های مکاشفه « احمد 

عزیزی بود.
  این کتاب پر از تصاویر بدیع و اصطلاحات تازه است.

بله! کفش های مکاشفه  احمد عزیزی تأثیری زیادی بر من داشت. سال 68 
نخستین جایزه شعری ام را دریافت کردم. امام رحلت کرده بود، مسابقه شعری 
برای رحلت امام گذاشته بودند. در آن مسابقه دانش آموزی که در سطح کشور 
برگزار ش��د، نفر اول شدم و حضرت آیت الله فاضل لنکرانی و استاد مجاهدی 
30 سال پیش به من جایزه دادند و این باب آشنایی ام با استاد مجاهدی بود. 
با برادرم که مداح بود و علاقه زیادی به ش��عر داشت، از همان کودکی هر جا 
استاد مجاهدی جلسه داشت، ما حضور داشتیم. استاد مجاهدی هر شعری که 
می خواند سریع آن را یادداشت و حفظ می کرد. با توجه به اینکه در کار گچ بری 
شاگرد ایشان بودم، علاقه اش به من سرایت کرد. در شعر  آیینی نخستین  کسی 

که با آثارش ارتباط برقرار کردم استاد مجاهدی بود. 

  پس بیراه نیس�ت، چندین باری که محضر اس�تاد مجاهدی در جلسه های 
جمعه بعدازظهر ایشان حضور داشتم و شاعرها بودند، شما چایی می ریختید، 

بالاخره چنین صمیمیتی با ایشان داشتید.
سابقه آشنایی ام به 30 سال پیش می رسد، خیلی از شعرای مطرح امروز 
مثل »ناصر فیض« و امثالهم که شاگردان استاد مجاهدی و بچه قم بودند، در 
این جلسه ها رشد می کردند. قدمت جلسه ایشان به بیش از 50 سال می رسد.
  این مرحله چایی ریختن و چایی دادن شما به شاعران در جلسه جمعه های 

استاد برایم جالب بود، چندین بار دیدم.
بله! همین الآن هم هر وقت بروم برخی مواقع کارهای خانه ایش��ان را با 
افتخار انجام می دهم، استکان های ایش��ان را می شویم و خرید منزل شان را 

انجام می دهم.
  این س�لوک شاعری شما در همین فضا مرا به یاد شعرای زیادی می اندازد؛ 
می گویند مرحوم محمدرضا آقاس�ی که به جلسه شعر حوزه هنری و جلسه 
خاص ش�عر آقای یوسفعلی میرش�کاک می رفته، او هم تا مدت های مدیدی 
چایی می ریخته و بعدها پله پله به سمت شاعری رفته است. فکر می کنم این 

سلوک امروزه دارد کمرنگ می شود.
نمی دانم مش��کل چیست، من همیشه این را می گویم که شاعری کردن 
در حوزه ش��عر هیچ وقت به پایان نمی رس��د و دلیلش این است که شعری 
را حفظ نمی کنم تا زمانی که استاد مجاهدی بشنود، اگر ایرادی دارد ایشان 
بگی��رد، نقد بکند و بعد اگر مهر تأیید زد، تازه می روم آن را حفظ می کنم یا 
اگر مداحی یا کس��ی خواست در اختیارش قرار می دهم و بعد چاپ می کنم. 
الآن برخی دوستان شاعر ما 2 سال شاگردی می کنند و دوست دارند به آنها 
استاد بگویند و اگر کسی بخواهد شعر آنها را نقد کند ناراحت می شوند. شعارم 
همیشه این بوده شعری که نقد نشود »نسیه« است. یعنی حتماً باید چکش 

نقد استاد را بخورد. 
  خیلی دوس�ت دارم از حال و هوای جلس�ه »انجمن شعر استاد مجاهدی« 
بگویید. چون شما با ذوق و شوقی فضای شعری و اندیشه ای ایشان را دنبال 
می کنید که حتی 3 کتابی هم که از ش�ما تا به حال منتش�ر ش�ده؛ »سادات 

ببخشند«، »علوی ها« و »گلوگاه« با مقدمه استاد مجاهدی است. 
خیلی مواقع از من می پرسند علت اینکه شما در حوزه شعر  آیینی توفیقاتی 
به دست آوردید چیست؟ همیشه گفته ام 1- بسیار شاگردی کردم. 2- زیاد 
مطالعه کردم. 3- تاثیر نفس اس��تاد مجاهدی بود. من الان به جایگاه والای 
علمی ایشان نمی پردازم، پیرمرد معجزه می کند و شعرآفرین است، روح شعر را 
در وجودت زنده می کند. فلسفه اینکه چرا شاعر  آیینی شدم، هر چه که هست 
مدیون استاد مجاهدی است. یک انتخاب آگاهانه است. در زمینه طنز بسیار 
استعداد داشتم و دارم. یعنی اگر بخواهم شعر طنز بگویم می توانم کولاک کنم 

)خنده( ولی هیچ وقت نخواستم شاعر طنز باشم.
  چرا؟

به خاطر اینکه احساس می کنم باید دنبال یک هنری باشم که هم به درد 

دنیا و هم آخرتم بخورد. احساس می کردم طنز فقط ممکن است دنیای مرا 
آباد کند. آن حس متعالی درونی را به من نمی داد، آن لذتی که وقتی یک شعر 
برای آقا امیرالمؤمنین)ع( می گویم، آن نش��اط و سرمستی و سبکی را با دنیا 

عوض نمی کنم که بخواهم وارد مقوله دیگری شوم. 
  ش�ما 3 کتاب منتشر کردید؛ »سادات ببخشند«، »علوی ها« و دیگری هم 
»گلوگاه« که اخیراً منتش�ر ش�ده اس�ت. اگر صلاح می دانید، کوتاه به این 3 

مجموعه اشاره کنید.
3 کتاب موضوعی است. نخستین  کتاب را فقط برای آقا قمر بنی هاشم 
نوشتم، دومین کتاب فقط برای آقا امیرالمؤمنین)ع( است و سومین کتاب فقط 
برای آقا امام حسین)ع( است و همین طور ادامه می دهم. آرزویم این است که 

برای هر کدام از حضرات معصومین یک کتاب شعر کامل منتشر کنم.
  یک ویژگی که در شعرهای شما مطرح می شود این است که به بعضی افراد 
بیشتر توجه می کنید، چهره های عاشورایی در شعرها کمتر مطرح می شوند 
مثل »عابس بن ابی شبیب« که در مقطع یکی از شعرهای خود به ایشان اشاره 
می کنید و می گویید: »ستاره ای بدرخشید و ماه مجلس شد/ سفیدرویی عالم 
نصیب عابس شد«. دلیلی دارد که به برخی چهره های مغفول در حوزه عاشورا 

توجه می کنید؟ 
دلیل آن دقیقاً همین است که شما می گویید. یکی اینکه مغفول مانده اند، 
دیگر اینکه جایگاه بسیار بالایی دارند، مثلاً حضرت »عابس بن ابی شبیب« 
مجنون الحسین است. اگر بخواهیم به یک نفر لقب »مجنون الحسین« بدهیم 
فقط می توانیم عابس را نام ببریم که واقعاً مجنون الحسین بوده و دوم اینکه 
باز هم نتیجه شاگردی کردن های استاد مجاهدی است. من این نکات مغفول 
را از اس��تاد آموختم، از آن آدم های زیرکی بودم که منتظر بودم ببینم استاد 
چه می گوید. مثال می زنم: استاد یک بار به من گفتند از حضرت خدیجه)س( 

غافل نشوید...
  راجع به ایشان هم کم شعر سروده شده است.

بله! رفتم یکسری مطالعات مفصل راجع به حضرت خدیجه)س( آغاز کردم. 
ترکیب بند 12 بندی فاخر برای حضرت خدیجه)س( نوشتم. اینکه هر وقت 
خواستم شعری برای آقا امیرالمؤمنین بنویسم، رفتم در خانه حضرت خدیجه 
متوس��ل شدم، گفتم: خانم! من می خواهم برای داماد شما، که بهترین داماد 
عالم است، شعر بگویم، شما دست مرا بگیرید. من می دانم مادرخانم ها داماد 
خود را خیلی دوس��ت دارند، آن هم دامادی که ش��ما دارید، به همین خاطر 
ایش��ان به من خیلی کمک کرده است. نکته های ریز از تجربه های 70 ساله 
استاد مجاهدی را براحتی به دست آوردم و از آنها استفاده های مفیدی کردم.

  من هر موقع شعرخوانی شما را در تلویزیون یا در محافل کوچک تر دیدم، 
وقتی دس�ت خود را تکان می دهید مثل اینکه کس�ی آمده با شمشیر رجز 
می خواند و با ش�عر دارد از حریم آل الله پاس�داری می کند؛ احساس می کنم 
این رجزخوانی عاشقانه و دکلمه عاشقانه و عارفانه ای که شما دارید از رهگذر 
مطالعه گس�ترده در حوزه دین و  آیین اس�ت. به چه می�زان، مطالعه را برای 
شاعران بویژه ش�اعران جوان جدی می بینید که وقتی شما شعر می خوانید 

این تصویر در ذهن من زنده می شود؟ خیلی از مواقع شعرهای شما شعرهای 
پرمطالعه و عمیقی است. 

همیش��ه صحبتم با شاعران جوان این است. مثلاً من 2 قطعه شعر برای 
امیرالمؤمنین گفتم، بعضی از این شعرها قصیده است، بعضی از آنها ترکیب بند 
است، بعضی از آنها مسمط است، حدود 500 قطعه شعر برای آقا امیرالمؤمنین 
نوش��تم. هر زمان خواس��تم یکی از این 500 قطعه شعر را بنویسم 500 بار 
مطالعه کردم. به دانس��ته های قبلی ام اکتفا نکردم. هر بار خواس��تم برای آقا 
امیرالمؤمنین ش��عر بگویم اولاً متوسل ش��دم که آقا! یک منبع خوب به من 
معرفی کنید، من اهل اینترنت و کامپیوتر و... نیستم، در زندگی ام به فضای 
مجازی متصل نش��دم. گفتم آقا من این ابزار را ندارم، شما یک ابزار خوب به 
من معرفی کنید. روزی شده به منزل حضرت آیت الله فلانی رفتم و ایشان یک 
کتاب خوب معرفی کردند، آن کتاب را پیدا کردم و خواندم. یا مگر می ش��ود 
یک شاعر بخواهد برای امیرالمؤمنین شعر بگوید و »نهج البلاغه« را نخوانده 
باشد! »القطره« سیداحمد مستنبط  را نخوانده باشد! »الغدیر« علامه امینی را 
مطالعه نکرده باشد! »زیارت جامعه کبیره« را کنکاش نکرده باشد! در سفری 
بودم می خواستم شعر بگویم، دیدم هیچ کتابی ندارم، بدون مطالعه هم دوست 
ندارم برای آقا امیرالمؤمنین یا اهل بیت شعر بگویم. بعد دیدم در آن هتل، یک 
مفاتیح است، مفاتیح را به صورت تفعلی باز کردم، دیدم نوشته زیارت ششم 
امیرالمؤمنین، ش��روع به خواندن معانی آن کردم. دیدم چقدر مطلب در آن 
است. پس اگر آدم دنبال این باشد که بخواهد برای شعرهایش مضمون پیدا 
کند، می تواند و خود اهل بیت کمک می کنند. از آقا امیرالمؤمنین حدیث داریم 
که اگر کسی بخواهد در راه معرفت ما قدمی بردارد، خود ما پاسخ سؤالاتش 
را می دهیم، نمی گذاریم در بی خبری بماند، نمی گذاریم مبهوت و گیج بماند، 
خود ما راه رس��یدن به سؤال را برایش هموار می کنیم. سیر مطالعاتی باعث 
می شود هر کدام از شعرهایم از فضیلت های امیرالمؤمنین سرشار باشد. بعد 
در همه شعرهای خود می گوییم حضرت علی)ع( کسی بود که رفت در قلعه 
خیبر را کَند، فلان کرد، ابروی حضرت اینگونه بود، خشم حضرت اینگونه بود، 
قیافه حضرت زیبا بود؛ این شعر یک شعر سطحی و گذرا باقی می ماند، هیچ 

عمق و لایه ای پیدا نخواهد کرد. 
  یعنی باید مطالعه داش�ت. به ق�ول »علی موس�وی گرمارودی« به »کتاب 
نهج البلاغه« اشاره می کند، می گوید: »دری که به باغ بینش ما گشوده ای/ هزار 

بار خیبری تر است/ مرحبا به بازوان اندیشه تو«.
بله! دقیقاً همین است. من این را می گویم شاعر معمار است، معمار برای 
س��اختن یک بنا به مصالح نیاز دارد. شعر نقشه س��اختمان است و مصالح، 
مضمون مطالعه اس��ت، بدون آجر و سیمان مگر می شود خانه ساخت؟! مگر 
می ش��ود بنایی را روی هم استوار کرد؟! اگر کسی مضمون در اختیار نداشته 

باشد، از فضایل اهل بیت خبر نداشته باشد، شعرش پوشالی می شود. 
  اشاره کردید که اشعارتان را به بعضی از مداح ها می دهید تا بخوانند؛ بیشتر 

اشعارتان را کدام یک از مداح ها خوانده اند؟ 

خیلی بیشتر آقای میثم مطیعی بعد آقای سعید حدادیان، حاج علی آقای 
انس��انی، حاج محمدرضا طاهری، آقای سلحش��ور، آقای میرداماد و دوستان 

بزرگوار دیگر.
  آقای مطیعی کدام شعرها را خوانده بود؟

آقای مطیعی شعرهای زیادی از مرا خوانده است.
  به شعری که به یاد ما هم بیاید اشاره می کنید؟

مثلا 30 شب ماه رمضان سال گذشته من یک ترجیع بند 30 بندی برای 
امیرالمؤمنین نوشتم و ایشان خواند. شعری که برای حضرت خدیجه نوشتم 
تمامش را خواند. قصایدی که برای امیرالمؤمنین نوشتم، شعر حضرت قاسم، 
شعر حضرت زینب، شعر حضرت عباس، شعر آقا امام حسین، شعر قتلگاه، و 

اکثر مسمط ها را خواند.
  آقای حدادیان و آقای انسانی کدام یک از اشعارتان را خواندند؟

آقای حدادیان در برخی مناسبت ها خودشان یا همکاران شان با من تماس 
می گیرند که آقای علوی سروده جدید چه داری؟ آقای محمدرضای طاهری 
همین طور و بزرگواران دیگری که حالا من به خاطر نداش��تن فضای مجازی 
خیلی مواقع شرمنده آنها می شوم و نمی توانم به آنها برسانم یا لازم است مثل 
50 سال پیش تلفن بزنند برای آنها بخوانم و ضبط کنند. آقای مطیعی خیلی 

از شعرها را دادند دوستان شان پیاده کردند و تایپ و آماده کردند.
  با توجه به نکاتی که راجع به شعر گفتید و با توجه به طنزی که گاهی اوقات 
در صحبت های عادی تان وجود دارد، به یاد دارم چند س�ال پیش »شب شعر 
عاشورای شیراز«، منزل حاج فرهنگ رفته بودیم، شما هم تشریف داشتید، 
همراه بعضی شعرهای تان لطیفه می گفتید ما هم می خندیدم، البته شعرهایی 
هم سرودید که ما گریستیم؛ با این توضیح شب شعر عاشورای شیراز را چگونه 

ارزیابی می کنید.
شب شعر عاشورایی شیراز را خیلی دوست دارم، کسانی که این شب شعر 
را راه می اندازند، واقعاً نوکر امام حسین هستند، یعنی نه بودجه ای، نه هدیه 
آنچنانی و نه برگزیده  ش��دن آنچنانی وجود دارد، فقط یک »هیات شاعرانه« 
است. نه دنبال اسم و رسم هستند و نه دنبال سطح هستند و نه دنبال بودجه 
دولتی هستند. این پاکدست بودن آنها و پاک برگزار شدن این کنگره شب شعر 
برکات زیادی را شامل آن کرده است. خیلی از آثار به واسطه این شب شعر آثار 

فاخر عاشورایی تولید شد و من هم از مریدان پرطرفدار این دوستان هستم. 
  مجری هم هستید؛ این مجری گری چه زمانی سراغ شما آمد؟ چگونه شد 

که به فضای اجرا ورود کردید؟
کاملاً تجربی و تصادفی بود. حدود 7-6 سال پیش کار اجرا را آغاز کردم. 
در برنامه هایی که  رادیو و تلویزیون مرا به عنوان شاعر دعوت می کردند. مسلط 
صحبت و شعرخوانی می کردم و از کاغذ استفاده نمی کردم، برای نخستین بار 
شبکه جهانی ولایت که تحت نظر آیت الله مکارم شیرازی است به من پیشنهاد 
کرد که بیایید یک برنامه ای را اینجا اجرا کنید. نه دنبال مطلب گش��تم و نه 
مش��کلی ب��ود، رفتم و پخش زن��ده را انج��ام دادم، از آن روز تا الآن هم جزو 
کارش��ناس و مجری های شبکه جهانی ولایت هستم. در شبکه های استانی 

قم و 4 یک ویژه برنامه به نام »ماه بیت« ساختیم. اسم ماه بیت هم به انتخاب 
خودم بود که یک سال از شبکه 4 پخش شد، در ماه مبارک رمضان بود و برای 
تمام روزهای ماه مبارک رمضان که هر روز یک گفت وگوی شاعرانه با دوستان 
شاعر داشتیم. تا امروز این مجری گری ادامه دارد و برای مستندسازی و برای 
تهیه برنامه در سوریه، در اوج جنگ با داعش به آنجا رفتم و زیباترین خاطره و 
زیباترین دستمزدی هم که از اهل بیت گرفتم این بود که داخل ضریح حضرت 

رقیه)س( رفتم و برای ایشان شعر خواندم. 
  چه زمانی رفتید؟

2 سال پیش در اوج جنگ های داعش بود، تا خط مقدم جبهه آنها رفتیم.
  یک شعری به نام »پدران شهید« دارید؛ می خوانم، می خواهید یک مقدار 

راجع به آن صحبت کنید؟
عصر روز سرد پاییزی/ مادرم  آش پشت پا می پخت

راجع به این شعر صحبت کنید.
حال و هوای پدر و مادر خودم بود و اینکه:

»مادرم قوت غالبش گریه، پدرم قوت غالبش غم بود
به گمانم برای این دو نفر، همه ماه ها محرم بود

سال شصت و چهار شمسی بود، عصر یک روز سرد پاییزی
مادرم اش پشت پا می پخت، در نگاهش چقدر شبنم بود

پدرم مانده بود چشم به راه، عملیات کربلا شد و...  آه
مثل قاسم شبیه عبدلله، سن و سال برادرم کم بود 

پیرمرد و نگاه در به درش، بدن تکه تکه پسرش 
همه دیدند خم شده کمرش، پدرم روضه مجسم بود

مادران شهید منحنی اند، پدران بیشتر شکستنی اند
مادرم مثل رود در جریان، پدرم مثل کوه محکم بود
پدر و پینه های دستانش، پدر و شصتمین زمستانش

در کنار غم فراوانش، روزی شعر من فراهم بود«.
الحمدلله توفیق داشتم شعرهای زیادی برای شهدا بنویسم و بعضی از این 

اشعار به گونه ای خیلی خاطره دارند، خیلی عزیز و نفیس هستند.
  من چند بیت از شعرهای متفاوت شما را می خوانم، بعضی از آنها مطلع است 
و بعضی را از لابه لای ش�عرهای تان پیدا کردم؛ می خواهم راجع به آنها خیلی 

کوتاه بگویید. 
»چه قدر نامه مکر و فریب می آمد/ برای او که غریب غریب می آمد«؛  شعر 

در اصل به حضرت حبیب بن مظاهر تقدیم شده.
بله! برای حبیب بن مظاهر است. این هم باز وصل به استاد مجاهدی است، 
به خاطر اینکه هنوز هم وقتی به کربلا می روم و سر قبر حبیب بن مظاهر، فقط 

استاد مجاهدی را به خاطر دارم. 
  چرا؟

از شخصیت های کربلا کسی که استاد مجاهدی خیلی شیفته او است و 
برایش می میرد؛ حضرت حبیب بن مظاهر است.

  یک شعر معروف هم برای حضرت حبیب دارد.
چنگ دل آهنگ دل کش می زند 

ناله عشق است و آتش می زند
آقای کویتی پور هم در سال های دفاع مقدس می خواند.

  من توفیق نداشتم برای حبیب شعر بگویم ولی این چند 
بیت تحفه درویشی بود.

  بیت دیگر:
»پا بر زمین مکوب، عمو در کنار تو است

این سرو قد خمیده که دار و ندار تو است«.
این شعر عاش��ورایی که برای حضرت قاسم نوشتم یکی 
از ش��عرهای خاص من اس��ت که خودم آن را خیلی دوست 
دارم و جرقه آن را زمانی از اس��تاد مجاهدی گرفتم، حضرت 
آیت الله سیدمحمد س��جادی از بزرگان و اعاظم قم هستند، 
کتاب »توحید الرضای« ایش��ان معروف اس��ت، منزل استاد 
بودند، ایشان به استاد گفتند: »آقای مجاهدی هر هفته خانه 
ما روضه برگزار می ش��ود، شما هم یک بار تشریف بیاورید«. 
استاد گفتند: »چه روزهایی؟« گفتند: »هر هفته ذکر توسل 
ما به حضرت قاسم بن الحسن است.« استاد از ایشان پرسید 
چرا؟ گفت: »خودم در عالم ملکوت دیدم که 124 هزار پیامبر به نماز ایستاده 

بودند و حضرت قاسم بن الحسن امام جماعت آنها بود«. 
  می خواستم یک شعر دیگر هم بخوانم: 

»شرح اوصاف تو بی شک در غزل شیرین تر است 
ای لبت ضرب المثل، ضرب المثل شیرین تر است«. 

این هم برای حضرت قاسم بود؟
بله! حضرت قاسم هم از ناشناخته های کربلاست. 

در کربلا برایت ضریح نساختند/ در سینه های مردم عاشق مزار تو است
   بیت دیگر را برای تان می خوانم، راجع به آن توضیح دهید.

»همیشه آسمان بارانی چشم سرش بوده
کسی که داغ و غربت ارث زهرا مادرش بوده«.

شعر برای آقا امام حسن مجتبی است. در مصاحبه ها و خیلی جاها گفتم 
س��ر سفره امام حسن بزرگ ش��دم، به 2 دلیل: 1- اسم برادرم که شهید شد 
حسن بود. 2- مادرم تا زمانی که زنده بود بیش از 30 سال هر هفته در خانه ما 
روضه  اش برای حضرت امام حسن مجتبی برگزار می شد و 30 سال به خاطر 
روضه خود س��فر نرفت، می گفت اگر بروم ممکن است به روضه خود نرسم. 
حتی در اوج بمباران های ش��هر قم مادرم به س��فر نرفت که مبادا روضه اش 
به هم بخورد. هیچ کس در قم نمانده بود، می گفت منتظر می نش��ینم شاید 

یک نفر آمد. 
  چقدر جالب و چقدر معتقد!

مواقعی روز عاشورا به پنجشنبه می افتاد و ما روضه امام حسن داشتیم. حاج 
آقایی که به خانه ما می آمد، پیرمرد روحانی بود، به مادرم می گفت: »معصومه 
خانم! امروز عاشوراس��ت، من روضه امام حسین را می خوانم. مادرم می گفت: 
نه! امروز هم برای امام حسن بخوان. روضه خوان می گفت: امروز عاشوراست؟! 
می گفت: می دانم عاشوراست، امام حسین آنقدر روضه خوان دارد که حساب 

ندارد، امام حسن است که روضه خوان ندارد«. 
  من آخرین ش�عر را می خواهم بخوانم، باز یکی از شعرهای زیبای مجموعه 
»علوی ها«ست، بخشی از ترکیب بند است. یعنی در حقیقت مطلع غزل است:

»عشقت آتش شد و در خرمن عمان افتاد 
هر که مجنون تو شد بی سر و سامان افتاد«.

اشاره به عمان سامانی دارید. می خواهم راجع به این عمان سامانی و چاره ای 
که در بیت ها می آید یک مقدار سخن بگویید.

راجع به عمان باز من هر جا که ادامه خط فکری خود را می گیرم و وقتی 
به آن سرچشمه  می رسم، استاد مجاهدی است. استاد نخستین  کسی بودند 
که کامل ترین کار پژوهشی و تحقیقاتی راجع به دیوان عمان سامانی انجام 
دادند و از مریدان پرطرفدار عمان هستند. خاطرات زیادی را از عنایاتی که 
به عمان شده تعریف کردند، آقای »شیخ جعفر مجتهدی« چقدر مرید عمان 
بوده است! استاد مجاهدی در اتاقی که عمان در آن شعر می گفته قرار گرفته 
و آنجا نشسته چایی خورده و از آن فضا برای ما تعریف کرده است. عمان هم 

در اکثر شعرهایم وجود دارد.

  عمان بیشتر از منظر عرفان و شیفتگی به حضرت ابا عبدالله نگاه می کند.
بله! 

  »نیر از نور وجود تو منور گردید/ محتشم سوخت و آتش به نیستان افتاد«. 
از »نیر تبریزی« و »محتشم« بگویید. 

  نی��ر هم همین طور اس��ت. آن خل��وص نیر در ش��عرهایش رنگ و بوی 
عنایت مشخصی دارد. بعضی از شعرها یک نوری دارد، یک شوری دارد، یک 
حماسه ای در آن نهفته است که زمینی نیست. نیر از آن کسانی بود که نورش 
به عالم بالا متصل بود، مثل عمان. یا اگر بندهای بعدی را ملاحظه کنید به 

»وحدت کرمانی« اشاره کردم؛ 
روحم آشفته تر از وحدت کرمانشاهی است

یک شعرایی هستند که اهل بیت مُهر تأیید روی کارهای آنها زدند، من از 
آنها استفاده کردم. یعنی سعی کردم در شعرهای خود بیاورم.

  نکته ای راجع به محتشم نگفتید.
با محتشم هم زندگی کردم، با ترکیب بند محتشم خیلی از ما روضه خوان 
شدیم و با کتیبه هایی که در مساجد بود. داستان بعدی اینکه یک کار دیگری 
که در ش��عر باب کردم و بعد از من الحمدلله دوستان دیگر هم به آن عنایت 
کردند، این بود که اس��م علما را در شعرهایم می آورم و آوردم. علمایی که ما 

امروز مدیون تلاش های آنها هستیم. مثلاً:
از آیه های روشن و نشانه های مستتر 
پس از بحار مجلسی و الغدیر معتبر

به شیخ حر عاملی و هرچه کیمیا اثر  
به محضر مفیدها رسیده ایم تا مگر

شیخ صدوق وا کند پنجره خصال را«.   
یا از ش��یخ کلینی، از وسائل الشیعه، از بیشتر آثار شگرف تاریخ حدیث و 
روایات و کسانی که در این زمینه کار کردند، به نیکی نام بردم و در شعرهایم 

استفاده کردم.
»گرچه کافی نبود خواندم

باز برگ برگ اصول کافی را«. 
احساس می کنم یک دِینی است که باید آن را بپردازم.

   من بیت های دیگری از شما را می خوانم:
»غرب�ت و داغ تو را با دل و جانش حس کرد/چش�م هر کس که به س�الار 
شهیدان افتاد/ بوستان شیفته آل محمد گردید/ سعدی عاشق شد و راهش 

به گلستان افتاد«.
چقدر به سعدی مراجعه می کنید و چقدر کتاب هایش را می خوانید؟

  همیش��ه با شعرهای سعدی، با گلستان و بوستانش زندگی کردم، سر 
تعظیم فرود آوردم فارغ از هر مرده باد و زنده باد. حالا متأسفانه یک چیزهایی 
باب است و باب تر شده است. یک جاهایی می گویند آقا من کاری به انسانی 
بودن و ش��یعه بودن و این چیزها ندارم! سعدی برای پادشاه ها شعر گفته 
است، شاید من هم در زمان سعدی بودم برای پادشاه که هیچ، برای بقال 
سر کوچه آن زمان هم شعر می گفتم ولی فارغ از اینها فقط تشنه آن معارفی 
هس��تم که در اشعار بزرگانی مثل س��عدی بوده و هیچ وقت دغدغه اینکه 
فلانی سنی و فلانی شیعه بوده را نداشتم و معتقدم شعر سعدی که می گوید: 
ماه فرو ماند از جمال محمد، در حقیقت به نوعی مدح امیرالمؤمنین است 
و جای پای ادب سعدی به امیرالمؤمنین را می توانم در شعرهای او ببینم 

و پیدا کنم.
   بله! آنجا که می گوید:

»کس را چه زور و چه زهره که وصف علی کند 
جبار در مناقب او گفته هل اتی«.

  بله همین طور است! به خاطر همین است که شعرهای او را دوست دارم.
  »چهارده بند به پروانه عنایت شد و بعد

 کشتی شعر در امواج خروشان افتاد«.
اش��اره به آن ترجیع بند آسمانی اس��تاد مجاهدی است که سرودنش 
داس��تان عجیبی دارد. یکی از اشعار عجیب اس��تاد مجاهدی است که به 
استقبال این ترکیب بند 14 بندی رفتم و 28بند نوشتم. این ترجیع بند را با 
همین وزن و با همین بیت و ترجیع 28 بند نوشتم. به استقبال ترجیع بند 
استاد مجاهدی رفتم. استاد می گوید 14 بند یک لحظه بر من جاری شد 
و نمی توانستم بنویسم، فقط تنها کاری که انجام دادم ضبط کاست داشتم 
روش��ن کردم و شروع به خواندن کردم. بعد از روی نوار پیاده کردم. بعد از 

چند بار چله نشینی و یک حال و هوای عجیبی این ترجیع بند را سرود: 
»چهارده بند به پروانه عنایت شد و بعد«.

این داستان هم اشاره به این شعر استاد مجاهدی است.
  من 3 بیت بعدی را سریع می خوانم و بعد تمام کنیم:

»چشم های تو به دنبال دو شاعر می گشت
قرعه فال به نام من باران افتاد

یازده میکده در خوشه انگورت بود 
که یکی نیز به دامان خراسان افتاد

حرف انگور شد و مست و خراب افتادم
چه کنم کار دگر یاد نداد استادم«.

چیزی که در این 3 بیت شعر به چشم می خورد، فضای شعر امیرالمؤمنین 
سرش��ار از سرمستی اس��ت. محضر یکی از مراجع تقلید شعر خواندم –اسم 
نمی برم- ایشان مرا بوسید و گفت:» فلانی! تو که اینقدر برای امیرالمؤمنین 
شعر می گویی پس چرا حرف از شراب و باده و مستی می زنی؟« یک حدیث 
در همین صحبت های خود برای شما خواندم، گفتم از آقا امیرالمؤمنین حدیث 
داری��م، فرمودند: »هر کس در راه معارف ما قدم بردارد جواب پرس��ش های 
سخت را بر زبان او جاری می کنیم.« من در مقابل یک مرجع تقلید سواد ندارم 
که بخواهم جواب فقهی بدهم. در جا اصلاً نفهمیدم چه کسی این را به من 
گفت، گفتم آقا بگو ضریح ایشان را عوض کنند، خوشه های انگور را بردارند من 

دیگر از این حرف ها نمی زنم. 
  آن مرجع خندید؟!

خندید و گفت: با شما نمی شود طرف شد. به گونه ای کوتاه آمد و قانع شد.
  کتاب تازه ای برای چاپ ندارید؟

کتاب تازه ای که آماده چاپ می کنم »دیوان شعر علوی« من است که غیر 
از آن کتاب علوی ها حدود 400 صفحه می شود.

   غیر از ش�ما کسانی بودند در اطراف ش�مع وجود آقای استاد مجاهدی به 
شاعری بپردازند و به آوازه برسند؟

خیلی زیاد؛ آقای شرافت، آقای برقعی، دوستان دیگر که امروز در شعر  
آیینی ح��رف زیادی برای گفتن دارند، الفبای ش��اعری خود را پیش این 
پیرمرد با صفا سپری کردند، از نفََس او بهره مند شدند، از دعایش بهره مند 
ش��دند، از نکات عجیب و غریبی که ایشان داش��ته و آن دیدگاه حماسی 
 که ایشان نسبت به اهل بیت علیهم الس��لام داشته استفاده کردند و بهره 

بردند.
    چط�ور ای�ن مفاهیم مذهب�ی را به بچه های�ی که درس می دهی�د، انتقال 

می دهید؟ 
خیلی س��عی نکردم، ش��اید باور نکنید هنوز به ندرت پیش می آید برای 
ش��اگردها یا برای بچه های مدرس��ه شعر بخوانم، س��عی می کنم با رفتار و 
کردارخود آنها را عاشق اهل بیت کنم، نه با شعر و شعار. یعنی حرف زدن و 

نصیحت لسانی همیشه برایم در آخرین مرحله است.

    کل دوره کودکی و نوجوانی به س�ختی گذش�ت. من امروز همه آن سختی ها را فوق العاده زیبا 
می بینم. اینکه آدم از کودکی بتواند روی پای خود بایستد اوج زیبایی است و خانواده ما هم یک 
خانواده ای بود که به یاد دارم مادرم از همان بچگی هیچ وقت اجازه نداد حتی کسی به ما کمک کند

   محضر یکی از مراجع تقلید شعر خواندم –اسم نمی برم- ایشان مرا بوسید و گفت:» فلانی! تو که اینقدر 
برای امیرالمؤمنین شعر می گویی پس چرا حرف از شراب و باده و مستی می زنی؟« یک حدیث در همین 
صحبت های خود برای شما خواندم، گفتم از آقا امیرالمؤمنین حدیث داریم، فرمودند: »هر کس در راه 
معارف ما قدم بردارد جواب پرس�ش های سخت را بر زبان او جاری می کنیم.« من در مقابل یک مرجع 
تقلید سواد ندارم که بخواهم جواب فقهی بدهم. در جا اصلاً نفهمیدم چه کسی این را به من گفت، گفتم 

آقا بگو ضریح ایشان را عوض کنند، خوشه های انگور را بردارند من دیگر از این حرف ها نمی زنم

    مادرم تا زمانی که زنده بود بیش از 30 سال هر هفته در خانه ما روضه  اش برای حضرت امام حسن 
مجتبی برگزار می شد و 30 سال به خاطر روضه خود سفر نرفت، می گفت اگر بروم ممکن است به 
روضه خود نرسم. حتی در اوج بمباران های شهر قم مادرم به سفر نرفت که مبادا روضه اش به هم 

بخورد. هیچ کس در قم نمانده بود، می گفت منتظر می نشینم شاید یک نفر آمد


